
verzendcode: CUL 

  1068 (2016-2017) – Nr. 1 

 ingediend op 7 februari 2017 (2016-2017) 

 

Verslag van de hoorzitting 

namens de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media 

uitgebracht door Cathy Coudyser en Jean-Jacques De Gucht  

over de evaluatie van CultuurInvest 

 

 

http://www.vlaamsparlement.be/


2 1068 (2016-2017) – Nr. 1 

Vlaams Parlement  —   1011 Brussel  —  02/552.11.11  —  www.vlaamspar lement.be 

Samenstelling van de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media: 

Voorzitter: Bart Caron. 

Vaste leden: 

Cathy Coudyser, Marius Meremans, Ann Soete, Wilfried Vandaele, Miranda Van Eetvelde,  

Herman Wynants; 

Caroline Bastiaens, Karin Brouwers, Sabine de Bethune, Joris Poschet; 

Lionel Bajart, Jean-Jacques De Gucht; 

Yamila Idrissi, Katia Segers; 

Bart Caron. 

Plaatsvervangers: 

Kathleen Krekels, Bart Nevens, Ludo Van Campenhout, Karl Vanlouwe, Manuela Van Werde,  

Peter Wouters; 

Cindy Franssen, Tinne Rombouts, Koen Van den Heuvel, Johan Verstreken; 

Rik Daems, Francesco Vanderjeugd; 

Bert Moyaers, Tine Soens; 

Imade Annouri.  

 



1068 (2016-2017) – Nr. 1 3 

  Vlaams Parlement 

INHOUD 

 

I. Toelichting ........................................................................................... 4 

1. IDEA Consult ................................................................................... 4 

1.1. Aanpak .................................................................................... 4 

1.2. Bevindingen ............................................................................. 4 

1.3. Aanbevelingen .......................................................................... 6 

2. PMV ............................................................................................... 7 

2.1. Algemene situering ................................................................... 7 

2.2. CultuurInvest ........................................................................... 8 

3. Reactie van de minister .................................................................... 9 

II. Bespreking ......................................................................................... 11 

1. Vragen en opmerkingen van de commissie ........................................ 11 

1.1. Katia Segers .......................................................................... 11 

1.2. Jean-Jacques De Gucht............................................................ 11 

1.3. Caroline Bastiaens .................................................................. 12 

1.4. Cathy Coudyser ...................................................................... 13 

1.5. Bart Caron ............................................................................. 14 

2. Antwoordenronde ........................................................................... 14 

Gebruikte afkortingen ................................................................................ 19 
 

 

 

  



4 1068 (2016-2017) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Op donderdag 15 december 2016 hield de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport 

en Media een hoorzitting over de evaluatie van CultuurInvest met:  

 Sven Gatz, Vlaams minister van Cultuur, Media, Jeugd en Brussel; 

 Isabelle De Voldere, teamleader bij IDEA Consult;  

 Michel Casselman, algemeen manager van PMV; 

 Bertoud Coose, businessmanager Creatieve Industrieën bij PMV.  

I. Toelichting 

1. IDEA Consult 

Isabelle De Voldere, teamleader Competitiviteit, innovatie en culturele en 

creatieve industrie van IDEA Consult, licht de evaluatie toe die IDEA Consult in de 

loop van 2015 van CultuurInvest heeft gemaakt. De opdracht behelsde een 

kwalitatieve evaluatie van de werking en het instrumentarium van CultuurInvest, 

een beschrijvend verslag, een internationale benchlearning uit vergelijkbare 

organisaties en een analyse van de wisselwerking met andere activiteiten en 

instrumenten binnen en buiten PMV. 

1.1. Aanpak  

Het onderzoek bestond in eerste instantie uit deskresearch en vervolgens uit 

interviews. In september 2015 vond een panel van experts plaats. Drie externe 

experts hebben in dat kader gereflecteerd over de resultaten van de deskre-

search en de input uit interviews.  

 

Vandaag zal Isabelle De Voldere ingaan op de bevindingen van het uitgebreide 

rapport. De missie die in de beheersovereenkomst beschreven staat, heeft twaalf 

thema’s opgeleverd.  

1.2. Bevindingen 

Het instrument CultuurInvest is opgericht in 2007. Het is nog steeds vrij uniek in 

de wereld, vooral door de combinatie van het financieringsaspect – met de 

nadruk op achtergestelde leningen en vermogenskapitaal ten bate van de hele 

cultuursector – en de activiteitenportfolio. De missie van CultuurInvest legt de 

organisatie immers zowel coaching van culturele en creatieve sectoren op als een 

investeringsopdracht. Geen van de onderzochte benchlearningorganisaties heeft 

die combinatie.  

 

De beheersovereenkomst met CultuurInvest beschrijft zijn missie in vrij vage 

termen en laat ruimte voor interpretatie. Bij de evaluatie bleken er geen 

systemen voorhanden die de overeenkomst van de activiteiten met de visie en de 

missie bewaken. Over de visie op de opdracht van CultuurInvest bleken er 

discrepanties te bestaan tussen de overheid en CultuurInvest zelf. Er zijn 

evenmin organen die erover waken dat de overheid en de CultuurInvest hierin op 

één lijn blijven. De beheersovereenkomst voorzag in een strategisch comité. Dat 

kwam in het eerste werkingsjaar ook effectief bijeen om CultuurInvest richting te 

geven. Daarna volgden echter geen bijeenkomsten meer, al was er wel opvolging 

binnen bestaande organen, zij het op korte termijn en met de focus vooral op de 

investeringsactiviteiten. De visie en missie op lange termijn werden op geen 

enkele wijze bewaakt. Tussen 2007 en 2015 opereerde CultuurInvest nochtans in 

een sterk veranderend landschap, meer bepaald wat betreft de financiering van 

cultuur en de ondersteuning van cultureel-creatieve sectoren.  

 

Binnen CultuurInvest ontbreekt de scheiding tussen de twee aspecten van de 

dubbele opdracht om te coachen en te investeren. Beide opdrachten worden 
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uitgevoerd door dezelfde personen binnen het team. Organisaties in de culturele 

sector coachen en hen bijstaan bij de opstelling van hun businessplan en 

zoektocht naar financiering, vergt echter heel andere competenties dan een 

investeringsdossier beoordelen. Bovendien opereren personen tegelijk als 

begeleider van organisaties bij de opmaak van een businessplan voor een 

investeringsaanvraag én als voordrager van dossiers in de investeringscommis-

sie. Ze zijn dan tegelijk rechter en advocaat.  

 

Voor IDEA Consult was het niet eenvoudig om de twee verschillende opdrachten 

te beoordelen wegens het ontbreken van een apart rapporteringssysteem. De 

verzamelde gegevens zijn sterk gericht op de investeringsactiviteiten. Over 

coaching was er weinig materiaal voorhanden.  

 

In het kader van de investeringsopdracht moest PMV onder andere een rollend 

investeringsfonds uitbouwen. De middelen – de 10 miljoen euro uit het fonds – 

dienen voor investeringen waarvan de opbrengsten naar het fonds terugkeren. 

Dat kan dan groeien of minstens zijn waarde houden.  

 

De beheersovereenkomst stipuleerde dat 50 percent zou worden geïnvesteerd in 

kapitaalparticipaties en 50 percent in achtergestelde leningen. De werkelijke 

cijfers van die verdeling bedragen respectievelijk 30 en 70 percent. De externe 

experts achten dat een normale evolutie en verhouding omdat in de sector de 

leenbehoefte nog altijd groter is dan de kapitaalbehoefte. Het fonds zelf noemt 

men relatief klein. CultuurInvest is evenwel slechts één instrument binnen PMV. 

Het blijft mogelijk om middelen uit CultuurInvest te combineren met andere 

middelen.  

 

In het kader van de risicoanalyse hechten de experts belang aan een nauwlet-

tende opvolging van parameters die het rollende karakter van het fonds 

garanderen. Het gaat hier om het type van financieringsinstrument. Een lening 

afbetalen is namelijk minder risicovol dan in kapitaal participeren. Ook de fase 

van ontwikkeling speelt: start-up of doorgroei? Toen CultuurInvest nieuw was, 

was een dergelijke risicoanalyse erg moeilijk maar na acht jaar zou het over 

voldoende kennis moeten beschikken om dit op een gedegen manier te doen. 

 

De aangerekende intrestvoet met betrekking tot de risicovolle investeringen 

vonden de externe experts zeker niet te hoog. Als het beleid in instrumenten wil 

voorzien voor de creatieve sector aan lagere tarieven, dan is dat een expliciete 

keuze. Uit de benchmark bleek dat bepaalde organisaties laagrentende of zelfs 

rentevrije leningen verstrekken. Het beleid kiest er telkens voor om daarin te 

investeren.  

 

De dealflow – het aantal binnengekomen contracten binnen CultuurInvest – 

omvat de beoordeling van de investeringsdossiers en de investeringsbeslissingen. 

Daarover zijn heel weinig cijfers beschikbaar, behalve enkele absolute. Er 

kwamen 827 dossiers binnen, waarvan een honderdtal grondig zijn bekeken. In  

9 percent is daadwerkelijk geïnvesteerd. Een snelle vergelijking met St’art, de 

Waalse tegenhanger die vier jaar later begon, leert dat de cijfers gelijklopend 

waren. Er zijn minder dossiers gepresenteerd aan het investeringscomité bij 

CultuurInvest dan bij St’art. De kans op goedkeuring voor investering lag er wel 

hoger, zeker in de eerste jaren. Nadien verlaagde dat percentage gevoelig. 

CultuurInvest mist ook een monitoringsysteem om op te volgen wat er precies 

gebeurt met dossiers die binnenkomen en waarvoor beslist wordt niet te 

investeren. Met het oog op de coachingopdracht zou men ervan kunnen uitgaan 

dat zij worden toegeleid naar andere financieringsopportuniteiten. Er zijn dus 

geen cijfers als indicator van de coaching en de effecten ervan.  

 



6 1068 (2016-2017) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Bij investeringsfondsen is het multiplicatoreffect een belangrijke indicator. 

Tegenover de 11,9 miljoen euro die CultuurInvest heeft geïnvesteerd, staat een 

co-investering van 13,4 miljoen euro uit andere organen. Daarbij is ook de 

ongeveer 3,9 miljoen euro van de ondernemers zelf gerekend, hoewel de experts 

dit geld niet als leverage-effect beschouwen en dit bedrag niet willen laten 

meetellen. Zo komt het multiplicatoreffect op minder dan één uit. Een vergelij-

king met andere investeringsfondsen is moeilijk, aangezien er amper gelijkaardi-

ge bestaan, tenzij dan St’art in Wallonië, dat in dezelfde sectoren actief is. Het 

heeft een multiplicator van twee. ARKimedes, een ander investeringsfonds binnen 

PMV, realiseert een multiplicator van zeven, maar speelt in een heel andere 

sector waar ook een hogere multiplicator te verwachten is.  

 

De beheersvergoeding voor PMV bedraagt 4 percent voor het beheer van het 

fonds. Met de communicatiekosten erbij bedraagt ze ongeveer 5 percent. 

Daarbovenop is er een bijkomende vergoeding voor de interne coachingopdracht, 

en sinds 2013 ook voor externe coaching. De beheersvergoeding voor een 

traditioneel investeringsfonds bedraagt 2 tot 2,5 percent, ook bij St’art. 

 

CultuurInvest voerde een survey binnen het ecosysteem over zijn meerwaarde. 

Daaruit bleek dat een herkenbaar gezicht in de markt waardevol is voor de sector 

en potentiële investeerders.  

 

CultuurInvest is zoals gezegd vrij uniek in de wereld. Het krijgt daardoor 

internationaal de nodige erkenning en waardering als een goed voorbeeld van 

hoe de financiering van cultureel-creatieve sectoren kan worden bevorderd. Zelf 

is CultuurInvest echter weinig nationaal en internationaal genetwerkt. Voor de 

experts mist het daardoor toegevoegde waarde. CultuurInvest heeft het moeilijk 

om een netwerk van externe coaches en experts op te bouwen. Daarvoor 

voorziet de beheersovereenkomst sinds 2013 nochtans in een specifieke post. Er 

waren weliswaar initiatieven met AMS en Upward om het netwerk te versterken, 

maar met gemengd succes. CultuurInvest geeft ook in zijn zelfevaluatie aan dat 

het weinig internationaal of in een Europees netwerk is ingebed, terwijl juist op 

dat niveau heel wat is gebeurd qua initiatieven, kennisdeling, netwerking, 

financiering enzovoort.  

 

Het instrument CultuurInvest kan nog heel wat organisaties niet bedienen. Het is 

ongeschikt voor projectfinanciering, kleine leningen en profitorganisaties, terwijl 

die volgens het onderzoek naar de financieringsbehoeften van culturele en 

creatieve actoren wel relevant blijken.  

 

Ongeacht de visie van de overheid op de opdracht van CultuurInvest – een 

investerings- of coachingopdracht of beide – verwacht ze de facto een positieve 

maatschappelijke impact van haar investering. Die impact is vooralsnog weinig 

gekend omwille van ontbrekende monitoringsystemen en meetinstrumenten.  

1.3. Aanbevelingen 

Isabelle De Voldere stelt dat PMV heel wat expertise bundelt over financieren met 

hoog risico. IDEA Consult adviseert daarom dat de maatschappij zich focust op de 

investerings- en financieringsactiviteiten. De overheid zou er goed aan doen om 

de coachingactiviteiten rond ondernemerschap en toeleiding naar financiering af 

te splitsen en samen te brengen in een aparte organisatie, die daarvoor dan 

specifiek de competenties en het netwerk kan opbouwen.  

 

Voorts lijkt het aangewezen om bij de nieuwe missie en visie helder de 

verwachtingen te formuleren zodat die voor beide partijen duidelijk zijn. Er moet 

ook worden nagedacht over output- en impactindicatoren om structurele 

opvolging mogelijk te maken. Behalve de kortetermijnopvolging moet er ook 
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geregeld strategisch overleg zijn om na te gaan of het instrument CultuurInvest 

nog in lijn ligt met de noden en context van de cultuursector. Er moeten ook 

meetinstrumenten worden geïmplementeerd om de nodige cijfers aan te leveren. 

Binnen het CultuurInvestteam is specialisatie een must om de opsplitsing tussen 

investeringsexperts en coachingexperts te realiseren. Tot slot moet er worden 

gewerkt aan een netwerk. Het team is klein en moet derhalve goed geconnec-

teerd zijn met een netwerk van externe experts en coaches voor de nodige 

sectorkennis en de link naar potentiële cofinanciers. Voor het investeringsfonds 

zelf is een risicoanalyse essentieel, net als een actieplan om het rollende karakter 

te vrijwaren.  

2. PMV 

2.1. Algemene situering  

Michel Casselman, algemeen manager van PMV, stelt dat zijn maatschappij twee 

grote pijlers omvat: enerzijds vastgoed- en infrastructuurinvesteringen en 

anderzijds bedrijfsfinanciering. De focus voor dat laatste aspect gaat naar 

bedrijven die om een of andere reden minder gemakkelijk toegang krijgen tot 

financiering.  

 

PMV is een investeringsmaatschappij met slechts één aandeelhouder, het 

Vlaamse Gewest, en één zusterbedrijf: de LRM, die zich op Limburg focust. Het 

Vlaamse Gewest houdt ook nog 27 percent aan in de Gimv, die zich meer richt op 

grotere bedrijven en de klassiekere economische sectoren. PMV staat voor net 

iets meer dan 1 miljard euro onder beheer. 850 miljoen euro daarvan is eigen 

kapitaal van het Vlaamse Gewest. Er zijn ook middelen ter beschikking uit 

pensioenfondsen of privépartijen die samen met PMV investeren in bepaalde 

onderdelen van de activiteiten.  

 

In 2015 is er 385 miljoen euro geïnvesteerd. Er is ook 71 miljoen euro 

gedesinvesteerd. Het gaat om geld van terugbetaalde leningen of aandelen die 

worden doorverkocht. Daardoor kunnen die middelen opnieuw worden ingezet.  

 

Er zijn 125 medewerkers.  

 

Van de 385 miljoen euro aan investeringen in 2015 behelst 240 miljoen euro 

waarborgen. Die dossiers omvatten weinig leningcapaciteit omdat er geen activa 

zijn om in waarborg te geven bij de bank. Via twee formules is het dan mogelijk 

om bij PMV een waarborg te verkrijgen. Dat gebeurt rechtstreeks via de banken. 

Het lenen gaat via hen, waarbij PMV voor 75 percent van de waarborg instaat. 

Ook de banken zelf dragen dus nog een risico. 

 

Een andere activiteit zijn de leningen en het kapitaal. In 2015 kende PMV voor 86 

miljoen euro leningen toe. Het kapitaal betreft 33 miljoen euro aan investeringen. 

Voorts zijn er ook fondsinvesteringen, met onder meer de ARKimedesformule. 

Daarbij co-investeert PMV met andere partijen in earlystagefondsen om ze groter 

te maken en meer middelen toegankelijk te maken. Het beheer gebeurt door de 

privéteams. 

 

Over de sectorgrenzen heen kan PMV als enige de combinatie kapitaal-leningen-

waarborgen aanbieden. Men bekijkt wat een dossier nodig heeft en kan dan exact 

op die behoeften inspelen. De combinatie van de drie instrumenten laat echt 

maatwerk toe. De dossiers worden ook steeds beoordeeld op zowel financieel als 

maatschappelijk rendement. PMV kan voorts complementair optreden ten 

aanzien van bijvoorbeeld leningen door banken. De maatschappij is bovendien 

een geduldig investeerder, die weet dat elk businessplan op zijn weg de nodige 

kronkels tegenkomt. De investeringsmaatschappij hoeft niet per se elk jaar een 
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bepaald percentage te halen. Ze kan het enkele jaren uitzweten als het succes 

niet meteen volgt. 

 

Per sector zijn enkele mensen gespecialiseerd in de evaluatie van de business-

plannen.  

 

Gaandeweg is ook PMV zelf geëvolueerd, na een leerproces. Er zijn dan ook 

verschuivingen gebeurd naar aanleiding van de analyse van wat werkt en wat 

niet. Naast CultuurInvest was er eerder een Vlaams Innovatiefonds, een Flanders 

Care Invest, een Kids Invest, te veel om op te sommen zelfs. Uiteindelijk is men 

overgeschakeld op een meer algemeen omvattend begrip, omdat in Vlaanderen 

een ondernemer met een goed businessplan en een goed team financiering moet 

kunnen vinden, ongeacht de sector. PMV gaat met zijn instrumenten na hoe 

financiering op maat van die plannen mogelijk wordt, ook voor de culturele 

sector. Tegelijk moet PMV bekendheid verwerven bij de specifieke doelgroepen. 

Daaraan wordt gewerkt via netwerkevents of kleine advertenties in specifieke 

magazines. Zo genereert men bekendheid bij ondernemers die van de diensten 

kunnen gebruikmaken.  

2.2. CultuurInvest 

Bertoud Coose, businessmanager Creatieve Industrieën bij PMV, leidt CultuurIn-

vest. De spreker gaat in zijn inleidende toelichting nog niet specifiek in op de 

evaluatie, maar belicht de stand van zaken.  

 

CultuurInvest heeft een evolutie ondergaan. Het heeft al twee evaluaties achter 

de rug. Ook intern denkt men er na over wat werkt en wat niet.  

 

Aanbod en slagkracht zijn veranderd sinds 2006-2007, toen de eerste investerin-

gen zijn verricht. Initieel had men een eigen afgebakend fonds met beperkingen 

en eigen regels en kredieten van 50.000 tot 150.000 euro. Daarna liepen die 

bedragen op tot 300.000 en 500.000 euro. Kapitaal kon alleen van 100.000 euro 

tot 500.000 euro.  

 

Die strikte bedragen maakten dat een dossier soms vast zat. Dat loste 

CultuurInvest dan op door bij de zusters binnen PMV aan te kloppen. Maar daar 

ontbrak het dan weer aan kennis van de creatieve sector. De risicoaversie van de 

klassieke markt woog daar ook door.  

 

PMV heeft intussen een aanbod voor alle sectoren, maar bekijkt dossiers steeds 

door een gespecialiseerde bril. De maatschappij heeft toegang tot het hele palet 

van instrumenten, met kredieten van enkele duizenden tot enkele miljoenen 

euro’s, en met kapitaalparticipaties vanaf een zeker minimumbedrag. Waarbor-

gen worden actiever aangeboden aan bedrijven. Soms is het voor een bedrijf 

nuttiger om een bankfinanciering te krijgen met daarop een PMV-waarborg dan 

om bij PMV zelf een krediet te krijgen.  

 

De algemene aanpak werkt. Dat illustreert Bertoud Coose met de tussentijdse 

cijfers voor 2016 van wat PMV in de brede culturele sector teweegbrengt. In 

2014 stonden de cijfers van CultuurInvest nog op zichzelf, in 2015 is er 

geëxperimenteerd en in 2016 werd het aanbod van PMV helemaal toegankelijk 

gemaakt voor de creatieve sector.  

 

De focus kwam voor het eerst ook op waarborgen te liggen. Er was aandacht 

voor zowel grote als kleine dossiers. Er werd voor 24 miljoen euro aan middelen 

toegekend. De waarborgen voor bancaire kredieten bedragen samen 7,5 miljoen 

euro. Voorts telt Bertoud Coose 2,25 miljoen euro aan kapitaaldossiers, 12 

miljoen euro aan grote leningen – die zijn gecondenseerd in twee dossiers – en 
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dertig tot veertig dossiers met kleinere leningen, voor in totaal 2,5 miljoen euro. 

Intussen kunnen ook zelfstandigen ervan gebruikmaken, in tegenstelling tot 

voordien. Ook de vele freelancers kunnen dus worden geholpen, in welke 

rechtsvorm ook. 

 

PMV en CultuurInvest kunnen al heel wat realisaties op hun palmares schrijven. 

Sommige ogen goed, andere minder. Dat hoort nu eenmaal bij risicokapitaalin-

vesteringen. Sommige moesten de boeken neerleggen, maar ook dat noopt niet 

tot schaamte. Er is heel wat mogelijk gemaakt dat anders geen kansen zou 

hebben gehad.  

 

PMV durft te vernieuwen en gaat vaak mee in nieuwe financieringsmodellen. 

Daardoor fungeert de maatschappij niet zelden als voortrekker voor wat anderen 

nadien oppikken. Yesplan en Vooruit zijn pertinente voorbeelden. Vooruit zag het 

commerciële nut en verzelfstandigde het concept met een aantal partners, 

waaronder PMV. Het werd een zelfstandig bedrijf voor software voor de 

podiumkunsten.  

 

Brussels Philarmonic zette een alternatief model op om betere instrumenten voor 

het orkest te kunnen verwerven met een investeringsformule waarbij violen 

worden aangekocht, die dan in bruikleen worden gegeven aan het orkest. Dat 

levert een win-win op voor orkest en investeerders. Men bekijkt intussen of het 

model bruikbaar is voor uitbreiding naar kunstsector en musea.  

 

Er wordt een Europese garantiefaciliteit opgericht die leningen kan waarborgen 

voor de cultureel-creatieve sector. PMV bereidt daartoe een dossier voor. Het zou 

toelaten een deel van de risico’s af te dekken, waarbij PMV dan ook meer risico’s 

kan nemen en het aanbod kan opentrekken naar meer risicovolle sectoren en 

ondernemingen. 

 

De Cultuurbank is in volle voorbereiding. PMV werkt er graag aan mee. In 2017 

wordt eraan voortgewerkt. Ook de beheersovereenkomst ter zake moet verder 

worden uitgewerkt. 

3. Reactie van de minister  

Minister Sven Gatz sluit zich aan bij de evaluatie van de werking van CultuurIn-

vest. Het komt er voor de minister op aan lessen te leren voor morgen. Ook de 

minister wijst op het nogal unieke karakter van CultuurInvest. Dat betreft zowel 

de keuze van de financieringsvormen ter bevordering van de toeleiding naar de 

financiering als de activiteitenportfolio.  

 

Het multiplicatoreffect van CultuurInvest is inderdaad vrij laag in vergelijking met 

andere investeringsfondsen. De studie naar overheidsinvesteringen in de 

muziekclubs toont aan dat overheidsinvesteringen in cultuur van 1 euro, 

minimaal 1,5 euro opbrengen en maximaal 3 euro, maar dan wel als macro-

economisch effect. De minister gaat ervan uit dat het cijfer van CultuurInvest het 

micro-economische effect weergeeft. Toch concludeert hij dat men moet streven 

naar een groter multiplicatoreffect. 

 

De lat voor kredietaanvragen bij CultuurInvest ligt hoog. Er moet een solide 

dossier zijn. CultuurInvest dekt bijgevolg maar een beperkt gedeelte van de 

behoefte in de cultuursector. Het is voorlopig nog wat te veel gericht op 

ondernemingen met puur marktpotentieel. De grijze zone tussen hen en de 

klassiek gesubsidieerde actoren is groot. Er is invulling nodig met meer goede 

dossiers. Dat moet gebeuren binnen de marges van een breder beleid over 

aanvullende financiering in cultureel ondernemerschap. De minister haalt de start 

aan van de genetwerkte Cultuurbank, met als doel financieringsinstrumenten 
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voor de culturele sector beter te ontsluiten en financieringspartners zoals 

CultuurInvest met elkaar te verbinden.  

 

Onderzoek wijst uit dat diverse financieringsinstrumenten nuttig kunnen zijn voor 

de culturele sector, maar ze zijn te weinig bekend. De minister wil ze via de 

Cultuurbank zichtbaarder en toegankelijker maken. De Cultuurbank moet instaan 

voor een integraal financieel aanbod op maat van de cultuursector. Dat gaat van 

microkredieten, over de kunstkoopregeling en middelgrote kredieten, tot 

risicokapitaal. Dat laatste maakt vooralsnog de kern uit van de activiteiten van 

CultuurInvest. Er zouden ook kleinere bedragen rentearm kunnen worden 

geleend. Zo krijgen ook kleinere spelers toegang tot de kredieten. In het licht van 

de vergroting van het instrumentarium voor cultuuractoren wordt de werking van 

CultuurInvest/PMV herbekeken. PMV blijft een belangrijke rol spelen binnen de 

Cultuurbank. Ook andere mogelijke financiële partners worden onder de loep 

genomen, onder meer voor microkredieten of de financiële afhandeling van de 

kunstkoopregeling.  

 

De minister wil de evaluatie van CultuurInvest zeker in acht nemen bij de 

volgende stappen. Zo zullen een aantal algemene principes gelden voor 

opdrachten aan de Cultuurbank. Ten eerste biedt die bank begeleiding aan 

tijdens het investeringstraject, maar doet ze niet aan coaching. Dat bleek een 

groot pijnpunt. Het moet een opdracht worden voor het cultuurloket, om zo te 

voorkomen dat de kredietverstrekker tegelijk rechter en partij is.  

 

De Cultuurbank richt zich tot zowel natuurlijke als rechtspersonen, en op zowel 

profit als non-profit. De nieuwe definiëring zal de doelgroepen vernauwen en 

verduidelijken. Het zal gaan om de audiovisuele sector met onder meer de 

productiehuizen, het boekenvak, de vormgeving inclusief de mode, gaming, de 

beeldende kunsten, de nieuwemediakunsten, de podiumkunsten, de muziekarchi-

tectuur, en het culturele erfgoed en patrimonium. De sector van communicatie, 

public relations en reclame wordt niet meer bediend. De definitie was te breed, 

terwijl uit analyse van de portefeuillebedrijven blijkt dat de echte cultuurbedrij-

ven nog te veel buiten bereik van CultuurInvest vallen.  

 

Evaluatie wees ook uit dat er bewakingssystemen nodig zijn om de activiteiten 

van CultuurInvest in lijn te laten blijven met de interpretatie daarvan door de 

partijen. In het voorjaar van 2017 moet het werk ter zake afgerond zijn. Men 

werkt een hedendaagse set van key performance indicators uit, samen met 

CultuurInvest en de Cultuurbank. Die moet helpen begrijpen welke koers de 

overheid wil varen. 

 

De Cultuurbank zal een genetwerkte bank zijn, via overeenkomsten met 

minstens twee partners. Naast PMV wordt nog een tweede partner aangeduid via 

een overheidsopdracht. Die moet ervaring hebben met financiering in een non-

profitomgeving, en zal dan worden gelast met het segment onder 100.000 euro. 

PMV staat in voor het hogere segment. Er wordt gewerkt met een systeem van 

trekkingsrechten via een nieuw fonds binnen PMV. De partner verzorgt de 

financieringsaanvraag. Bij groen licht cofinanciert PMV automatisch. Die principes 

gelden voor de microkredieten.  

 

Naast CultuurInvest wil de minister via de Cultuurbank ook andere bestaande 

instrumenten van PMV meer in de kijker zetten en toegankelijker maken voor de 

cultuursector. Dat zou ook gelden voor de cultureelerfgoedsector. Bepaalde 

andere instrumenten binnen PMV zijn eveneens nog vatbaar voor activatie: onder 

andere het participatiefonds, de Winwinlening, de waarborgregeling. 

 

De Cultuurbank zal het financiële aspect van de kunstkoopregeling meenemen, in 

samenwerking met de organisatie die conform het Kunstendecreet instaat voor 
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de spreiding van beeldende kunst. Ze neemt de inhoudelijke taken op en wordt in 

het voorjaar van 2017 aangeduid. 

 

De Cultuurbank moet operationeel zijn in 2018. 2017 is een overgangsjaar. Men 

wil per drie of per zes maanden duidelijke vooruitgang boeken, telkens aan de 

hand van een nieuwe tijdelijke samenwerkingsovereenkomst van één jaar met 

PMV. De voorbereiding voor de nieuwe samenwerkingsovereenkomst in de 

conceptnota betreffende aanvullende financiering voor cultureel ondernemer-

schap wil de minister aangrijpen om de Cultuurbank verder vorm te geven.  

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen van de commissie 

1.1. Katia Segers 

Katia Segers vindt het heel nuttig om na acht jaar het instrument CultuurInvest 

te evalueren. Investeren in cultuur was destijds nog omstreden. Het bleek geen 

eenvoudige zaak, maar eindelijk zijn een drive en een succesvolle werkwijze 

gevonden. CultuurInvest is een noodzakelijk instrument om de Vlaamse creatieve 

sectoren levenskracht te geven.  

 

Intrestvoeten blijven een belangrijke kwestie. Een rollend fonds moet tegenover 

bepaalde falingen ook successen kunnen plaatsen, opdat het fonds vooral aan het 

rollen blijft en een positief verhaal oplevert.  

 

Hans Bourlon van Studio 100 heeft echter gewezen op hoge intresten bij 

CultuurInvest. Daarom prefereerde hij om bij een bank te lenen. Andere spelers, 

die niet de luxe hebben dat ze ook bij een bank terechtkunnen, kloppen voor hun 

lening wel bij CultuurInvest aan. In Wallonië bedragen dergelijke intresten  

5 percent, in Vlaanderen 8 percent. Katia Segers vindt dat stof tot nadenken en 

vraagt de visie van de sprekers en de minister. Wordt CultuurInvest mits lagere 

intresten geen aantrekkelijke optie voor bepaalde spelers? 

 

De creatieve sectoren ondervinden niet alleen problemen op het vlak van 

financiering maar kampen eveneens met een gebrek aan zakelijke competenties. 

Coaching bleek van meet af aan enorm belangrijk. Er wordt op ingezet, maar is 

er nog groeipotentieel? Wat is nog mogelijk na de goedkeuring van de dossiers?  

 

Uit dertien kapitaalparticipaties kwamen vier faillissementen voort. Van de 45 

bedrijven die leningen kregen, gingen er twaalf failliet. Dat wijst op een gebrek 

aan coaching. 

1.2. Jean-Jacques De Gucht 

Jean-Jacques De Gucht gaat in op het Nabucco-project van PMV. In dat kader wil 

de maatschappij de investeringsaanvragen stroomlijnen, meer investeringsvolu-

me creëren en minder risico in de beheerportefeuille toelaten. Daartoe benadert 

ze proactief grote stabiele organisaties en breidt ze de investeringsmiddelen uit 

met 5 miljoen euro. Bijgevolg wordt het ook mogelijk om de bedrijven uit de 

cultuur- en creatieve sector een lagere rente – 3 percent – toe te kennen en 

kleinere kredieten te verstrekken. De nood aan de microfinanciering wordt 

algemeen erkend. De zelfevaluatie van CultuurInvest en de studie van IDEA 

Consult wijzen uit dat er hoe dan ook nood is aan subsidies. Acht PMV het in de 

toekomst haalbaar om door kredieten met een lagere rente de afhankelijkheid 

van subsidies te doen afnemen? De zelfevaluatie lijkt op dat vlak op twee benen 

te hinken. Rekent men vooral op de subsidie omwille van de nood aan 
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uitgebreide coaching en toeleiding of ook om de investeringsopdracht zelf 

voldoende af te dekken? 

 

Gaat het investeringsfonds van 3,4 miljoen euro naar 8,4 miljoen euro, of van 10 

naar 15 miljoen euro? Hoe wordt er geoormerkt? Als dat gebeurt, hoe garandeert 

men dan dat niet alle middelen naar stabiele en grote organisaties gaan, gezien 

de nood van de culturele sector aan microfinanciering?  

 

Met Nabucco stroomlijnt PMV dus zijn producten en kan het een groter 

doelpubliek bereiken. Zijn er nog hiaten wat betreft nieuwe te ontwikkelen 

investeringsproducten? Wat met de verdere ontwikkeling van de kunstkooprege-

ling?  

 

PMV stelt in het kader van de zelfevaluatie dat de combinatie van adviesverlener 

en investeerder uniek is. Toch luidt de kritiek dat die opdrachten het best 

gescheiden kunnen blijven. Wat zijn de negatieve en positieve aspecten van een 

interne of externe samenwerking met een adviesverlener? 

 

CultuurInvest wijst op de nood aan een centrale partij die meer werk maakt van 

coaching en opvolging, om toeleiding en impact te verbeteren. IDEA Consult 

maakt in dat verband net gewag van een belangenconflict. Bovendien moeten 

dezelfde medewerkers coachen en investeringen begeleiden, wat verschillende 

competenties vergt. Het team zou ook te klein zijn. Hoe zien IDEA Consult en de 

minister de organisatie, financiering en samenstelling van zo’n speler? Zijn er 

best practices uit het buitenland? 

 

Niet het hele veld zou worden bereikt. IDEA Consult refereert aan natuurlijke 

personen, vzw’s, non-profitorganisaties. Projectfinanciering ontbreekt bij PMV. 

Hoe wil men daaraan tegemoetkomen? 

 

Wat met crowdfunding als financieringsinstrument? Op dat vlak hinken 

Vlaanderen en België zwaar achterop. 

 

Er blijken interessante overeenkomsten met gesubsidieerde organisaties. Over 

welke organisaties gaat het? Wat is de omvang van die middelen?  

 

Door een gebrek aan monitoring is er geen duidelijk inzicht in de impact van 

CultuurInvest. Hoe snel wil men dat oplossen? Hoe staat PMV ten opzichte van de 

inzet van een externe partner met die opdracht? 

1.3. Caroline Bastiaens 

Caroline Bastiaens gaat eerst in op het lagere multiplicatoreffect. Ze beaamt dat 

de culturele sector zijn eigenheid heeft en niet zonder meer te vergelijken is met 

andere sectoren. Toch moet de multiplicator hoger kunnen. Hoe is dat te 

realiseren? Hoe ver wil men daarin gaan? 

 

De evaluatie wees op het essentiële belang van een betere opvolging en van het 

bepalen en definiëren van KPI’s door een strategisch comité of ander orgaan. De 

minister wil daar in 2017 werk van maken. Ook in deze context vraagt Caroline 

Bastiaens om oog te hebben voor de eigenheid van de sector. Duidelijke KPI’s 

mogen niet tot gevolg hebben dat de lat te hoog komt te liggen. Het lid vreest 

voor het verlies van de flexibiliteit, die een lang leerproces uiteindelijk heeft 

opgeleverd. 

 

Waar in het genetwerkte systeem met de Cultuurbank zullen nieuwe financie-

ringsmodellen als crowdfunding terechtkomen? Welke plaats krijgt coaching? 

Caroline Bastiaens dringt erop aan dat dit aspect een plek krijgt. De minister gaf 
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aan dat hij het cultuurloket daarvoor geschikt acht. Gaat dan ook de 275.000 

euro die CultuurInvest voor die opdracht heeft gekregen, naar dat loket? 

 

IDEA hecht veel belang aan de scheiding tussen coaching, kapitaalverstrekking, 

leningverstrekking en waarborgen, en benadrukt met name dat de rollen van 

rechter en partij niet mogen samenvallen. Caroline Bastiaens erkent dit als een 

basisprincipe maar waarschuwt om de mensen ook weer niet van het kastje naar 

de muur te sturen.  

1.4. Cathy Coudyser 

Cathy Coudyser beaamt het unieke karakter en belang van CultuurInvest. Met de 

kritische evaluatie na acht jaar zal men terdege rekening moeten houden. Wel 

lijkt CultuurInvest goed op weg naar het doel.  

 

Het lid ziet als cruciale elementen onder meer:  

 de scheiding tussen de aspecten coaching en aanreiken van kapitaal of 

waarborgen;  

 een hoger multiplicatoreffect;  

 de verhouding tussen de sector met marktpotentieel en de klassieke 

cultuursector;  

 maatwerk waar nodig.  

 

De minister maakt zich sterk dat hij hieraan werkt. 2017 wordt cruciaal, want 

alles wordt dan een stuk concreter.  

 

In verband met de Cultuurbank heeft Cathy Coudyser begrepen dat PMV een 

duidelijke rol blijft spelen en de sectoren met marktpotentieel bereikt. Er is 

evenwel nood aan bundeling van microkredieten, aan een kunstkoopregeling en 

aan risicokapitaal. Er is sprake van rentearme leningen als beleidskeuze. Dat is 

voor bepaalde sectoren broodnodig. De bestaande instrumenten moeten 

zichtbaarder worden. Hoe kan dat concreet op het terrein?  

 

De minister wil terecht de coaching bij het cultuurloket onderbrengen. Hoe wil hij 

dat concreet waarmaken en met welke middelen? Wat is naast de middelen nog 

nodig om dat succes te verzekeren, bijvoorbeeld qua personeel? Wat is de 

aanpak?  

 

De grijze tussenzone kan door goed geformuleerde KPI’s inderdaad helderder 

worden, maar ook Cathy Coudyser pleit ten stelligste voor maatwerk op het 

terrein. Sectoren verschillen nu eenmaal van elkaar. 

 

In het systeem met de genetwerkte Cultuurbank zou PMV instaan voor bedragen 

boven 100.000 euro, en verstrekt een tweede partner de microkredieten onder 

dat bedrag. Ervaring uit andere sectoren kan nuttig zijn. Hoe wil men het 

netwerken in praktijk omzetten? Hoe zit het met de internationale factor? Hoe wil 

men het concept van het Creative Europe uitwerken? Wie neemt welke taken op? 

Hoe kunnen de al bestaande activiteiten van PMV nog zichtbaarder en toeganke-

lijker worden?  

 

De beheersovereenkomst met PMV loopt tot eind 2016 en zou met nog een jaar 

worden verlengd. In de loop van 2017 moet dan een nieuwe beheersovereen-

komst op langere termijn tot stand komen. 

 

Verder is het afwachten tot het voorjaar, als het witboek meer concreets brengt. 
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1.5. Bart Caron 

Bart Caron vindt dat de vorige sprekers wel erg beleefd blijven. De evaluatie door 

IDEA Consult leidt tot inhoudelijk strenge conclusies, zij het dat IDEA die hier in 

contrast daarmee mild heeft geformuleerd.  

 

De voornaamste les is alleszins dat een en ander moet veranderen. CultuurInvest 

maakt deel uit van PMV, een organisatie die breder en harder in de samenleving 

staat en hardere sectoren ondersteunt. Daardoor ontbreekt het aan affiniteit met 

de culturele sector en de specificiteit van cultureel ondernemen.  

 

Beleidsmatig zijn er in de loop der jaren wel inspanningen geleverd om de grote 

grijze zone tussen profit en non-profit te vatten en te ondersteunen. Dat gebied 

is te zacht om het vanuit een louter commerciële logica te benaderen en te hard 

om in een cultuursubsidiesysteem te functioneren.  

 

Bart Caron ziet heel wat overloopzones en organisaties die beide combineren. De 

taxshelter maakt het onderscheid niet eenvoudiger en het overloopgebied nog 

groter. Daarvoor moet men oog hebben. Het leningsysteem uit het Kunstende-

creet is daarvan een uiting, net als de evolutie van het cultuurloket. Bart Caron 

pleit voor aandacht in die zin om geen kansen verloren te laten gaan voor wie 

initiatief wil nemen.  

 

De beide werelden van de gesubsidieerde cultuurwereld en CultuurInvest hebben 

geen onderlinge voeling. Dat hoeft ook niet meteen, maar meer wederzijdse 

kennis zou wellicht zin hebben. Bart Caron dringt aan op strategisch overleg van 

de administratie Cultuur, Jeugd, Sport en Media met CultuurInvest en PMV, en op 

de nodige follow-up met het oog op een ruimere bekendheid en meer voeling 

tussen alle spelers. Het cultuurloket lijkt gezien zijn beoogde coachingopdracht 

een geschikte deelnemer in dat overleg. Bart Caron vindt de keuze om de 

coaching naar het cultuurloket te brengen overigens terecht.  

 

De spreker sluit zich aan bij de opmerkingen en vragen over intresten. Ook hij 

vindt die intresten hoog en vraagt hoe ze zich verhouden tot de markt. Kan Hans 

Bourlon echt goedkoper lenen bij een bank dan een jonge investeerder bij 

CultuurInvest? Komt men inderdaad alleen bij CultuurInvest terecht omdat men 

bij de bank geen geld vindt?  

 

In de loop der jaren zijn er 827 dossiers binnengekomen in het kader van 

CultuurInvest, waarvan 180 in detail werden bekeken en in 9 percent is 

geïnvesteerd. Zijn er dan initieel meteen al meer dan 600 afgevoerd als 

oninteressant of onbruikbaar? Wat houdt zoiets in? Worden die mensen zonder 

meer weggestuurd? Was er alsnog enige vorm van coaching of ondersteuning, 

bijvoorbeeld met het oog op een businessplan? 

 

In 2016 is er plots een grote toename van het aantal ondersteunde dossiers. Hoe 

is die te verklaren?  

 

Van Michel Casselman heeft Bart Caron begrepen dat PMV nogal neigt naar 

segmenteren. Is er een specificiteit in culturele dossiers? Zijn de dossiers uit de 

creatieve economie specifieker dan andere?  

2. Antwoordenronde 

Isabelle De Voldere erkent dat de intrestvoet een belangrijke factor is om over na 

te denken. Als PMV volgens de beheersovereenkomst een rollend fonds moet 

beheren, dan impliceert dit de beperking dat dit fonds moet renderen. Gezien het 

risicovolle karakter van de dossiers is de intrestvoet wel te verantwoorden. Dat 
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heeft inderdaad wel tot gevolg dat lenen bij een bank goedkoper uitvalt dan de 

tarieven die een jonge starter bij CultuurInvest krijgt.  

 

Indien het beleid een andere keuze wil maken, dan zijn er mogelijkheden 

denkbaar met onder meer laagrentende leningen zoals die van de Nederlandse 

stichting Cultuur+Ondernemen, of rentearme leningen zoals in Canada. De 

rentevoet aan de markt overlaten leidt echter onvermijdelijk tot de situatie zoals 

die is geschetst. Hoger risico staat gelijk met hogere rentetarieven.  

 

Isabelle De Voldere staat achter de idee om coaching weg te halen bij CultuurIn-

vest. Wel pleit ze voor een onderscheid tussen het coachen en begeleiden van 

alle zelfstandigen en organisaties binnen de culturele sector, en het begeleiden 

van de organisaties waarin PMV investeert. Voor die laatste lijkt PMV zelf de 

meest geschikte partner voor opvolging en begeleiding. De coaching is dan 

duidelijk ondergeschikt aan de investeringsopdracht en hangt ermee samen.  

 

De ondersteuning van het voortraject waarin een businessplan wordt opgesteld 

om aan CultuurInvest voor te leggen, of zelfstandigen en organisaties worden 

ondersteund die omwille van hun eigen karakter niet bij CultuurInvest 

terechtkunnen, vindt best elders plaats.  

 

Best practices uit het buitenland zijn onder meer te vinden bij Cul-

tuur+Ondernemen in Nederland. Dergelijke organisaties staan in voor de 

zakelijke begeleiding van cultureel-creatieve organisaties. De coaching primeert 

er. Voorts hebben ze een aantal financieringsinstrumenten in eigen beheer, met 

name de microkredieten. Die moeten een gat in de markt opvangen. Voor andere 

financieringsactiviteiten zijn er partnerschappen en spelen ze een toeleidende rol. 

Het gaat dan onder meer om Triodos Bank. Er is geen investeringsopdracht.  

 

Creative England is een ander voorbeeld van good practices. Het gaat daar om 

een-op-eencoaching en langlopende trainingsprogramma’s. Nederland kent van 

overheidswege nog Wijzer Werven. Dat systeem begeleidt organisaties in de 

zelfscreening en in het strategische denken over de beste financieringsvorm en 

de manier om die te verwerven. Ook de vraag of er überhaupt wel financiering 

nodig is, komt daar aan bod.  

 

Rond crowdfunding voor cultuur leidt IDEA Consult een studie op Europees 

niveau. De spreker vindt crowdfunding absoluut een belangrijk element in het 

culturele financieringslandschap. In Europa bestaan al trajecten waarin publieke 

financiering aan crowdfunding wordt gekoppeld in een systeem met match-

funding. Ook Vlaanderen moet mee in dat traject. 

 

Met betrekking tot de KPI’s erkent Isabelle De Voldere ten slotte dat meten om te 

meten geen doel mag zijn, maar dat het meten inzicht moet opleveren in de 

eigenheid van de sector, om te weten, te leren en op te volgen.  

 

Bertoud Coose beaamt het belang van de intrestvoet. Hoge intresten kosten een 

bedrijf veel geld, maar intresten worden nu eenmaal bepaald op basis van het 

risico, waardoor een lening met een hogere intrest in se geen duur product hoeft 

te zijn in verhouding tot wat men ervoor krijgt. Men verstrekt immers risicokapi-

taal zonder garanties. Als het mis gaat, zijn de middelen weg. Daartegenover 

staat de compensatie van de hogere intrest. Van tien risicodossiers gaan er 

gemiddeld drie tot vier onderuit. De rest moet dat verlies compenseren.  

 

Een snelle berekening leert dat zelfs die 8 percent dan niet dekkend is. De 

gangbare tarieven in de markt gaan dan ook van 8 tot 12 percent voor risicovolle 

achtergestelde leningen. Voor grotere bedrijven ligt het gemiddelde op 10 

percent.  
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Is er wat aan te doen? Binnen PMV is één specifiek product met Europese 

compensatie voorhanden. In dat kader kan ondersteuning worden aangereikt 

tegen 3 percent intrest. Dat gebeurt al. Voorts is er een dossier rond Creative 

Europe, met een specifieke garantiefaciliteit voor cultuurinvesteringen. Als dit 

systeem slaagt, zou er meer risico worden afgedekt, zijn er bijgevolg minder 

compenserende inkomsten uit de leningen nodig en kan het tarief omlaag.  

 

Daarnaast kan het beleid ook als keuze vooropstellen dat PMV niet rendabel moet 

zijn met investeringen. Daarvan is PMV zelf geen voorstander. De maatschappij 

wil marktconform opereren.  

 

Studio 100 voldoet niet aan de voorwaarde van het marktfalen en kan dus bij de 

klassieke marktkanalen terecht. Het heeft voor zijn financiering geen behoefte 

aan alternatieven als CultuurInvest. 

 

De uitbreiding van 10 tot 15 miljoen euro is al enigszins achterhaald. Alle 

middelen van PMV zijn intussen ter beschikking van iedereen met een goed plan 

en een goed team. Voor 2016 is er al ongeveer 24 miljoen euro aan toekennin-

gen, en is het fonds dus al dubbel geïnvesteerd. In 2016 stond alvast één dossier 

van 10 miljoen euro op het programma, voor een modebedrijf. Anderzijds is ook 

al in 2,5 miljoen euro voorzien voor kleinere dossiers van 50.000 tot 300.000 

euro. Op deze manier zijn in 2016 al dertig tot veertig dossiers aangepakt. Dat 

kan dankzij de al vermelde Europese risicoafdekking voor bepaalde leningen.  

 

Natuurlijke personen en vzw’s kunnen vandaag al aankloppen, op voorwaarde dat 

ze een economische activiteit hebben. Projectfinanciering kan dat niet en vormt 

ook niet de business van PMV, al kan daarvoor wel een partner worden gezocht 

binnen de cultuurmarkt. Het is een specifiek gegeven. CultuurInvest is daar na 

luttele jaren mee gestopt omdat de uitval van die projecten bijna 100 percent 

bedroeg.  

 

De monitoring is aan de gang. Wat opvolging betreft, ziet CultuurInvest een 

voorafgaand coachingtraject door het cultuurloket wel zitten. Investeren zonder 

een dossier verder te kneden en het businessplan te verfijnen, is echter niet 

aangewezen. Opvolging blijft noodzakelijk. Het begint allemaal van zodra de 

investering is gebeurd, met nauwe opvolging om uitval tegen te gaan. De 

coaching en begeleiding in die fase kan niet zo eenvoudig uit handen worden 

gegeven. Dat het geheel een gestroomlijnd proces moet zijn, beaamt Bertoud 

Coose. Uit testcases blijkt dat het geen goede oplossing is om met externe 

partners in zee te gaan met het oog op een businessplan om dan uiteindelijk bij 

PMV vast te stellen dat er geen investeringsmogelijkheid is.  

 

CultuurInvest behandelt wel degelijk alle aangemelde dossiers. Wel is het 

mogelijk om in elke fase een dossier af te sluiten. Voor erkenning zijn een 

vooranalyse en een detailanalyse nodig. Soms stopt het traject al na een eerste 

gesprek, bijvoorbeeld omdat de ondernemer geen inkomstenmodel heeft. Soms 

rijzen na de markttesten twijfels over het team of de terugbetalingscapaciteit. 

Detailanalyse is er enkel voor dossiers die al een zekere kwaliteit hebben 

aangetoond. De andere dossiers stuurt CultuurInvest naar andere entiteiten zoals 

het Agentschap Ondernemen, Flanders DC, het cultuurloket, het participatiefonds 

enzovoort. In dat geval volgt CultuurInvest ze niet meer op, wat wel een zeker 

hiaat is op het vlak van monitoring. 

 

Michel Casselman gaat in op het element van de sectorspecificiteit, die PMV 

absoluut erkent, overigens niet alleen voor de culturele sector. Het uitgangspunt 

is dat een goed businessplan in Vlaanderen gefinancierd moet raken, maar intern 

is PMV georganiseerd op specifieke sectoren met gespecialiseerde teams.  
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Crowdfunding en nieuwe initiatieven worden voortdurend opgevolgd. Men bekijkt 

continu wat er beweegt in een sector, welke financieringsmechanismen er zijn, en 

of er voldoende geld is. De coachingproblematiek speelt voor alle start-ups en in 

de culturele sector nog meer dan elders. Ondernemers zijn vaak niet economisch 

geschoold, al hebben ze goede ideeën. Ze kennen geen cashflow of andere 

economische begrippen en principes. Daarmee houdt PMV rekening.  

 

Het is mogelijk dat de markt een segment onvoldoende oppikt wegens zijn 

arbeidsintensieve karakter. PMV probeert daarop een antwoord te bieden. De 

maatschappij neemt ook nieuwe initiatieven onder de loep om na te gaan waar 

ze van nut kan zijn. Dat is eenvoudiger in b2c, met financiers, ambassadeurs en 

consumenten. In b2b is dat minder het geval omdat de potentiële financiers het 

businessmodel vaak niet helemaal begrijpen. PMV probeert dan complementair 

op te treden of oplossingen te suggereren. 

 

Het multiplicatoreffect bij CultuurInvest is te laag, vindt ook PMV. Met de 

ARKimedesformule haalt men meer dan maal zeven. Dat heeft vooral te maken 

met de sterke specificiteit van de sector, waardoor heel weinig andere financiers 

willen mee investeren. Men haalt nog wat eruit te halen valt doordat PMV nooit 

de meerderheid wil hebben in een onderneming. Er moet steeds minstens 

evenveel geld van een andere partij komen. Zo niet is er sprake van een 

meerderheid in een kapitaaldossier en worden het staatsbedrijven, wat men wil 

vermijden. PMV streeft naar betere cijfers, maar dat blijkt niet eenvoudig.  

 

De monitoring van de werking en maatschappelijke meerwaarde gebeurt 

doorheen heel PMV en blijkt niet vanzelfsprekend. Men is aan het definiëren 

welke monitoring op regelmatige basis nodig is. Een evaluatie op vaste 

tijdstippen is nuttig. Continu monitoren impliceert steeds hetzelfde doen, en belet 

daardoor aanpassing aan de markt. De KPI’s mogen daarom niet al te strikt zijn. 

Wel wil men geregeld bekijken welke impact er is op werkgelegenheid, groei, 

werkelijke multiplicatoreffecten enzovoort. Die oefening gebeurt voor alle delen 

van PMV. 

 

Minister Sven Gatz wijst op de verhouding tussen markt- en samenlevingspoten-

tieel. Bepaalde dossiers zouden gezien hun grote marktpotentieel zo in 

aanmerking komen voor ondersteuning vanuit CultuurInvest. Andere hebben een 

groot samenlevingspotentieel, maar weinig of geen marktpotentieel. Daarvoor 

zijn subsidies aangewezen. Tussen die twee polen ligt echter een grijze zone, die 

nog onvoldoende wordt opgevangen. Daar is werk aan de winkel, bijvoorbeeld 

door met PMV de KPI’s vast te leggen. Die moeten oog hebben voor het 

evenwicht tussen enerzijds ‘delivery’, waarvoor PMV als partner/onderaannemer 

van de Vlaamse overheid instaat, en de realiseringsmogelijkheden. De herijking 

van de samenwerking is aan de gang en zal in het voorjaar van 2017 gestalte 

krijgen. 

 

In die nieuwe KPI’s worden onder meer multiplicatoreffect en zichtbaarheid 

factoren. De KPI’s zijn er voor PMV, niet voor de beoordeling van dossiers. Het 

beleid wil te allen tijde vermijden mensen van het kastje naar de muur te sturen. 

De minister herhaalt dat er in de sector al te vaak aangeklopt wordt bij PMV voor 

een gesprek, maar zonder businessplan. Dat wil men met het cultuurloket 

verhelpen. Minister Gatz beseft dat dit een zware bijkomende opdracht wordt 

voor het cultuurloket, maar kan op dit moment nog niet concreet ingaan op de 

middelen die daarvoor nodig zijn. Hij bekijkt in elk geval wat de nieuwe opdracht 

betekent voor de globale beheersvergoeding. Ook de oefening voor de 

bovenbouw loopt echter al. Dat alles komt samen en vergt de nodige tijd.  
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Een duidelijke aanbeveling uit de evaluatie is meer onderscheid tussen 

beoordeling en coaching. Dat draagt enig risico in zich, maar mits een goede 

beoordeling van de complementariteit kan zoiets verbetering brengen.  

 

Men wil de niet-bediende range in de sector beter te bereiken door een range van 

meer doelgerichte producten zoals microkredieten.  

 

De kunstkoopregeling is al behandeld in het kader van de beleidsbrief. De 

aanbesteding voor de aanduiding van de partner is aan de gang en krijgt zijn 

beslag in het voorjaar van 2017. Ze vergt tijd vanwege de voorgeschreven 

procedures. 

 

Moet PMV een rol spelen in crowdfunding? Het blijft een open vraag, al is de 

minister het ermee eens dat er te weinig van wordt gebruikgemaakt. Toch ziet hij 

een enorme evolutie in de laatste vijf jaar, dankzij heel goede platforms. Juist 

daarom is het de vraag of PMV daar wel een rol te spelen heeft. Die vraag wil de 

minister onderzoeken maar het antwoord laat hij voorlopig nog in het midden.  

 

Tussen Creative Europe en PMV zijn er links. De relatie met de Vlaamse overheid 

wordt opgevolgd en ondersteund vanuit de administratie. Er is ter zake ook 

begeleiding en men zoekt naar bijkomende hefbomen. Met de bestaande tool wil 

men organisaties laten zien dat er ook Europees geld beschikbaar is en hoe dat 

aan te boren is.  

 

De minister besluit dat er van alles beweegt en heeft er alle vertrouwen in dat er 

in de volgende maanden gevoelig vooruitgang kan worden geboekt.  

 

 

Bart CARON, 

voorzitter 

 

Cathy COUDYSER 

Jean-Jacques DE GUCHT, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AMS Afdeling Monitoring en Studie 

b2b  business-to-business 

b2c  business-to-consumer  

DC District of Creativity 

Gimv Gewestelijke Investeringsmaatschappij voor Vlaanderen 

KPI key performance indicator 

LRM Limburgse Reconversiemaatschappij 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

vzw vereniging zonder winstoogmerk 


